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Nyomtatott és online sajtó 
 

         

    

Orbán Viktor: a háborúnak nincsenek és nem is lesznek nyertesei 
2023. május 5. – MTI, ORIGO, Hirado.hu, Demokrata, Napi.hu, Index.hu, HVG.hu 

Már a kirobbanásakor is az volt magyar álláspont, hogy aligha lesz nyertese az ukrajnai 

háborúnak, ennek a háborúnak nincsenek és nem is lesznek nyertesei - jelentette ki Orbán 

Viktor miniszterelnök a Kossuth rádió Jó reggelt, Magyarország! című műsorában pénteken. 

A kormányfő kifejtette: a győzelemről vagy vereségről szóló nyugati elmélkedés valójában a 

háború hamis dilemmája. Hozzátette, Oroszország beleütközik egy falba, mert a NATO 

fegyverrel és pénzzel látja el Ukrajnát, és csak a nyugatiakon, valamint az amerikaiakon múlik, 

mennyit pénzt hajlandók költeni erre. A másik oldalon pedig ott van Oroszország, egy 140 

milliós ország, amely sokkal nagyobb, mint Ukrajna, és övé a világ legnagyobb 

atomfegyverarzenálja – mondta. Közölte, nem lehet elképzelni, hogy valaki képes lenne 

legyőzni egy atomhatalmat, és Oroszország nem fogja ölbe tett kézzel nézni, ahogy legyőzik, 

nem fog belenyugodni egy katonai vereségbe. Orbán Viktor hangsúlyozta: örülni kell, hogy itt 

nincs háború, és elég erősek vagyunk, hogy megakadályozzuk, hogy "belepréseljenek minket" 

a háborúba. 

 

Szijjártó Péter: átadtak egy magyar kormányzati támogatással újjáépített iskolát 

Horvátországban 
2023. május 4. – MTI, ORIGO, MagyarHírlap, Hirado.hu, Ma.hu 

Átadtak egy magyar kormányzati támogatással újjáépített iskolát Horvátországban, miután az 

a 2020. decemberi földrengés következtében jelentősen megrongálódott - közölte a tárca 

tájékoztatása szerint Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter csütörtökön a helyszínen, 

Topolovacban. A tárcavezető a Máltai Szeretetszolgálat közreműködésével, 60 millió forint 

kormányzati támogatásból felújított általános iskola megnyitásán leszögezte, hogy 

Magyarország barátként tekint Horvátországra, és ezért a még Budapesten is érezhető 

földrengés okozta pusztítást látva egyértelmű volt, hogy hazánk segíteni fog. "Ha egy ilyen 

testvéri nemzet bajba kerül, akkor az minket aggodalommal és félelemmel tölt el" - húzta alá, 

rámutatva, hogy a földrengés a "leggonoszabb" a természeti katasztrófák között, mivel 

felkészülni nem lehet rá, szélvészgyorsasággal jön és tragikus következményeket hagy maga 

után. "Az is egyértelmű volt, hogy meg kell akadályozni, hogy egy ilyen tragédia fő vesztesei a 

gyerekek vagy a családok legyenek" - jelentette ki. 
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https://www.origo.hu/itthon/20230505-orban-viktor-radiointerju-2023-majus-5-1.html
https://www.origo.hu/itthon/20230504-szijjarto-peter-horvatorszag-iskola.html
https://www.origo.hu/itthon/20230504-szijjarto-peter-horvatorszag-iskola.html
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Csák János: Kőrösi Csoma Sándor a magyar nemzet egyik legnagyobb hőse 
2023. május 4. – MTI, Telex.hu. MagyarNemzet, Szekelyhon.ro, PestiSracok, Maszol.ro 

Kőrösi Csoma Sándor a magyar nemzet egyik legnagyobb hőse, aki mikor a magyar őshazát 

ment keresni, a legmodernebb tudással szerelte fel magát, és napjainkban is ez a feladatunk - 

jelentette ki Csák János kultúráért és innovációért felelős miniszter csütörtökön az erdélyi 

Kovásznán, a 33. Kőrösi Csoma Sándor Napok nyitóünnepségén. Csák János beszédében 

rámutatott: a magyaroknak tiszteletben kell tartani a múltat, ismerni az örökségüket és 

megszerezni a legmodernebb tudást, mert csak akkor maradhatnak versenyképesek a Kárpát-

medencében. A miniszter felolvasta Széchenyi István Kőrösi Csoma Sándor haláláról írt 

gondolatait is, melyben a legnagyobb magyar intette kora gazdagjait, hogy vegyenek példát a 

székely tudósról. Hangsúlyozta, hogy "Kodály és Bartók népe vagyunk", akik a Kárpát-medence 

összes népének a zenéjét gyűjtötték, és azt kívánta, hogy a magyarokhoz hasonlóan "a Kárpát-

medencében élő összes többi nép is találja meg azt a szellemi jelenséget és lelki örökséget, ami 

az övé". "Tapasztalják meg azt a nagylelkűséget is, hogy lehet együtt élni, el kell fogadni azokat, 

akikkel ezer év köt össze itt, a Kárpát-medencében" - kívánta a magyarokkal közös sorson 

osztozó népeknek Csák János. 

 

Potápi Árpád János: a kormány továbbra is stratégiai célként tekint a 

nemzetegyesítésre 
2023. május 4. – MTI, Hirado.hu, Ma7.sk, PannonRTV, MagyarHírlap, Vasarnap.hu, 

Vajma.info, MagyarSzó, Karpatinfo 

A magyar kormány a háború okozta nehéz gazdasági helyzetben sem adja fel nemzetstratégiai 

céljait, így a külhoni magyar közösségek megerősítésével, a róluk való gondoskodással folytatja 

nemzetegyesítő munkáját is - hangoztatta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

államtitkára csütörtökön Pécsen. Potápi Árpád János a Pécsi Tudományegyetem (PTE) által 

szervezett, Diaszpóra 2023 - Határtalan közösségek címmel csütörtökön kezdődő háromnapos 

konferencián kijelentette: a kabinet számára a nemzetrészekről, nemzeti közösségekről, a 

Magyarország határain kívül élő magyarokról való gondoskodás alapvető, egyértelmű és 

folyamatos. A politikus, aki a konferencia fővédnöke, közölte: mindez 2010-től így van, hiszen 

tizenhárom évvel ezelőtt döntöttek a Parlamentben a nemzetegyesítő erőt képviselő kettős 

állampolgárság intézményének felállításáról, és ez a mérföldkő azóta is meghatározza az 

Orbán-kormányok nemzetpolitikáját - húzta alá. Az államtitkár nyitóbeszédében közölte, az 

idei a "Gondoskodó nemzet éve" a nemzetpolitikában, annak középpontjában pedig a külhoni 

magyar intézményrendszer működtetésének biztosítása, a folyamatosság és kiszámíthatóság, 

a tematikus évek során létrehozott közösségi segítő hálózatok fenntartása és működtetése áll. 

                 
 

V
e

ze
tő

 h
ír

e
k

 

https://hirado.hu/kulfold/cikk/2023/05/04/csak-janos-korosi-csoma-sandor-a-magyar-nemzet-egyik-legnagyobb-hose
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/05/04/potapi-arpad-janos-a-kormany-tovabbra-is-strategiai-celkent-tekint-a-nemzetegyesitesre
https://hirado.hu/belfold/cikk/2023/05/04/potapi-arpad-janos-a-kormany-tovabbra-is-strategiai-celkent-tekint-a-nemzetegyesitesre
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Újra régi fényében ragyog a nagyváradi színház névadójának, Szigligeti Ede 

drámaírónak a mellszobra 
2023. május 4. – Krónika, Bihari Napló 

Restaurálták Nagyváradon Szigligeti Edének, a színház névadójának szobrát – közölte a 

társulat. A szobrot és talapzatát a nagyszebeni Brukenthal Múzeum szakértői állították helyre 

az elmúlt egy hónap alatt. A restaurátorok a helyi sajtónak elmondták: a bronz műalkotást lakk 

védőréteggel vonták be, a talapzatot pedig megtisztították a lerakódásoktól és a ránőtt mohától. 

A restaurálást a Bihar Megyei Műemlékvédő Alapítvány (Oradea Heritage) rendelte meg, 

Angela Lupșea igazgató irányításával, a Partium Alapítvány kezdeményezésére, amely a 

hatástanulmányt és a szükséges engedélyek beszerzését is finanszírozta. Szigligeti Ede 

nagyváradi születésű drámaíró mellszobrát 1912. december 15-én leleplezték le a róla 

elnevezett színház előtt. A szobor Margó Ede alkotása. Az 1900-ban alapított, 2011-ben 

adminisztratív szempontból újjászervezett nagyváradi Szigligeti Színház Bihar megye és a régió 

legnagyobb magyar kulturális intézménye. 

 

A románok többsége nem akarja Maia Sandut elnöknek, és Románia és Moldova 

egyesülését is ellenzi 
2023. május 4. – Krónika, maszol.ro, szekelyhon.ro 

A romániai polgárok nagy többsége nem akarja, hogy Maia Sandu moldovai államfő Románia 

elnöke is legyen, egyúttal azt is ellenzik, hogy a két ország egyesüljön – derül ki az Avangarde 

közvélemény-kutató legfrissebb felméréséből. A felmérés során rákérdeztek arra, milyen 

véleménnyel vannak a romániaiak Maia Sanduról. Bár az eredmények azt mutatják, hogy a 

válaszadók 40 százalékának jó vagy nagyon jó a véleménye, és csak 19 százaléknak rossz, illetve 

2 százaléknak nagyon rossz, arra a felvetésre, hogy jó ötlet lenne-e, ha Maia Sandu lenne 

Románia elnöke, már egészen más tartalmú válaszok érkeztek. A megkérdezettek 76 százaléka 

ellenzi, hogy a Pruton túli ország államfője elinduljon Románia elnöki tisztségéért, és csak 5 

százalék gondolja úgy, hogy ez jó opció lenne. A felmérésből ráadásul az is kiderül, hogy a 

románok körében csökkent az unionista érzelműek száma. Ötven százalékuk szavazna 

Románia és a Moldovai Köztársaság egyesülése ellen, ha másnap népszavazást tartanának, és 

csak 31 százalék voksolna igennel. Ugyanakkor 33 százalék úgy véli, hogy Romániának és a 

Moldovai Köztársaságnak a jövőben egyesülnie kellene, 54 százalék viszont ennek ellenkezőjét 

mondja. 

 

A közigazgatási átszervezésről szóló törvénytervezetet nyújtott be Tudor Benga 
2023. május 4. – maszol.ro 

A közigazgatási átszervezésről nyújtott be törvényjavaslatot szerdán Tudor Benga Brassó 

megyei képviselő, amely 12 megye létrehozását vázolja, a városok esetében 10 ezer lakos, a 

községeknél pedig 5 ezer lakos küszöbértéket javasol. Beterjesztettem a közigazgatási-területi 

reformról szóló törvénytervezetet, amely a rendkívül kényes kérdésnek a három központi 

elemét foglalja magába: a megyék összevonását, a községek és városok minimális lakossági 
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https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ujra-regi-fenyeben-ragyog-a-nagyvaradi-szinhaz-nevadoja-szigligeti-ede-dramairo-mellszobra
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/ujra-regi-fenyeben-ragyog-a-nagyvaradi-szinhaz-nevadoja-szigligeti-ede-dramairo-mellszobra
https://kronikaonline.ro/belfold/a-romanok-tobbsege-nem-akarja-maia-sandut-elnoknek-es-romania-es-moldova-egyesuleset-is-ellenzi
https://kronikaonline.ro/belfold/a-romanok-tobbsege-nem-akarja-maia-sandut-elnoknek-es-romania-es-moldova-egyesuleset-is-ellenzi
https://maszol.ro/belfold/A-kozigazgatasi-atszervezesrol-szolo-torvenytervezetet-nyujtott-be-Tudor-Benga
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küszöbértékét, valamint a közszolgáltatásokhoz való hozzáférést azokon a településeken, ahol 

a közigazgatást összevonnák" – írta Tudor Benga a Facebook-oldalán. A Mentsétek meg 

Romániát Szövetség (USR) egykori képviselője szerint ez egy nagyon kényes téma, amely elől 

az egész politikai osztály menekül, különösen a jelenlegi kormánykoalíció, amely az ország 

túlzott közigazgatási széttagoltságára alapozva élteti a helyi „kiskirályokat”. Hozzátette, 

javaslata tiszteletben tartja az ország tíz nagy történelmi régiójának hagyományos identitását, 

de a mai Románia gazdasági és logisztikai áramlásait is.  

 

Kolozsvár: folytatódik a sportkomplexum építése a műemlék kétágú templom 

közvetlen közelében 
2023. május 4. – maszol.ro 

Több leállás után a napokban újrakezdődött a Kolozsvár-alsóvárosi református templom 

mögötti sokat vitatott építkezés: a tanügyminisztérium támogatásával a Viitorul Sportklubnak 

tornaterem és uszoda épül a műemlék templom közvetlen szomszédságában, ráadásul úgy, 

hogy a Kolozs megyei műemlékvédelmi bizottság korábban többször is elutasította a tervet, de 

az mégis jóváhagyást kapott, igaz, végül Bukarestből. Adorjáni László parókus lelkipásztor 

szerint továbbra aggasztó az építkezés, amely a törvényi védettséget élvező templom műemléki 

környezetében zajlik. 

 

Kormányfinanszírozással épül Sepsiszentgyörgyön új jégpálya 
2023. május 4. – maszol.ro, szekelyhon.ro 

Új jégkorong- és korcsolyapálya épül Kovászna megyében, Sepsiszentgyörgyön, a szükséges 

finanszírozást a fejlesztési minisztérium biztosítja – erről döntött az RMDSZ javaslatára 

csütörtöki ülésén a kormány. „Tudjuk, hogy Sepsiszentgyörgyön sokan szeretik a hokit. A 

szentgyörgyi, a Kovászna megye közösség számíthat az RMDSZ-re, valóra váltjuk azt a tervet, 

hogy új, korszerű jégpálya épüljön a municípiumban” – nyilatkozta Cseke Attila. Jelenleg 

Sepsiszentgyörgyön csak korszerűtlen vagy kültéri, sátorral befedett jégpálya működik, 

korszerű, fedett korcsolyapálya csak a várostól több tíz kilométerre található. A Sepsi Aréna 

mellett épülő új, fedett jégpályához 2 180 férőhelyes lelátó is épül, orvosi rendelővel, 

öltözőkkel, médiateremmel, büfével, sportszertárral. A csarnokot hokimeccsekre és edzésekre, 

illetve műkorcsolyaedzésekre és versenyekre is használhatják majd, a korszerű hang- és 

fényberendezéseknek köszönhetően pedig közösségi események szervezésére is. 

 

Petőfi a világ körül – kiállításmegnyitó Sepsiszentgyörgyön  
2023. május 4. – szekelyhon.ro 

A Petőfi a világ körül című vándorkiállítást május 5-én, pénteken, 18 órától nyitják meg a 

sepsiszentgyörgyi evangélikus-lutheránus templomban. A Petőfi bicentenárium alkalmából 

létrehozott tárlat rendhagyó módon mutatja be a költő egyéniségét és pályafutását. Első 

részében a 200 éve született költő életrajza versidézetekből áll össze, valamint a Petőfiről 

készült ábrázolások lelhetők fel. Ezután négy kulcsszó – Petőfi = híres, magyar, forradalmár, 
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https://maszol.ro/belfold/Kolozsvar-folytatodik-a-sportkomplexum-epitese-a-muemlek-ketagu-templom-kozvetlen-kozeleben
https://maszol.ro/belfold/Kolozsvar-folytatodik-a-sportkomplexum-epitese-a-muemlek-ketagu-templom-kozvetlen-kozeleben
https://maszol.ro/belfold/Kormanyfinanszirozassal-epul-Sepsiszentgyorgyon-uj-jegpalya
https://szekelyhon.ro/aktualis/petofi-a-vilag-korul-n-kiallitasmegnyito-sepsiszentgyorgyon
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költő – köré építve interpretálja a költő korát, bemutatva annak nemzetközi (elsősorban 

európai) környezetét. Petőfi egyéniségének és pályafutásának lényeges elemei is felvillannak, 

de külön fejezetet szentel a nemzeti költő, a kortársai által rajongott költő, a forradalmár költő 

és a szerelmes költő bemutatásának is. A Petőfi a világ körül című vándorkiállítás a 

Külgazdasági és Külügyminisztérium megbízásából a Petőfi Irodalmi Múzeum szakmai 

támogatásával készült el.  

 

Egy éve vonták vissza a marosvásárhelyi katolikus gimnázium működési 

engedélyét 
2023. május 4. – maszol.ro 

A Legfelsőbb Bíróság egy évvel ezelőtt döntött arról, hogy jogerősen visszavonja a 

marosvásárhelyi II. Rákóczi Ferenc Római Katolikus Teológiai Líceum működési engedélyét, 

ezzel pedig „újra elvették a gimnázium keresztlevelét” és felszámolták az iskolát – emlékezett 

vissza Facebook-oldalán Tamási Zsolt, a katolikus gimnázium egykori igazgatója. Mint ismert: 

múlt héten újabb megpróbáltatások elé nézett a hányattatott sorsú tanintézet: a 

tanfelügyelőség nem hagyta jóvá, hogy – az iskola újraalapításáig – a Bolyai Farkas Gimnázium 

alegységeként működjön. Tamási Zsolt közölte, „tavaly nyáron a szülők az egyházzal és az 

RMDSZ-szel együtt kérték a mielőbbi újraindulást. Az önkormányzat meghallgatta a kérést, 

lépett is, de a tanfelügyelőség, majd a prefektus blokkolta a folyamatot”. Kallós Zoltán, a 

tanügyminisztérium kisebbségi oktatásért felelős államtitkára a Maszolnak korábban 

elmondta, a tanfelügyelőségeknek május 3-áig kellett elküldeniük azoknak az iskoláknak a 

helyzetét, ahol a tanfelügyelőség és az önkormányzat álláspontja nem egyezik. A minisztérium 

július 31-éig határoz a vitás kérdésben. 

                 
Érdemes megszerezni a Dunamente termékvédjegyet, ami előnyökkel is jár 
2023. május 4. – ma7.sk, Új Szó  

A Dunamente minőségi termékvédjegy népszerűsítési kampányáról számoltak be a május 4-i 

komáromi sajtótájékoztatójukon a Komáromi járás első és egyetlen LEADER-közössége, a 

2007-ben alakult Alsó-csallóközi Társulás Helyi Akciócsoport nevében: Szalay Rozália elnök, 

Kolozsnéma polgármestere és helyettese, Labancz Roland, Bátorkeszi polgármestere, valamint 

Andrea Fialová, a Komáromi Régiófejlesztési Ügynökség – MAS menedzsere. Szalay Rozália 

elmondta: a LEADER az Európai Unió egyik legsikeresebb vidékfejlesztési közösségi 

programja. A kistérségekben hozzávetőleg két évtizeddel ezelőtt indított LEADER-programok 

célja az adott régióknak az ott élők igényei szerinti, hosszabb távú fejlesztése, különös 

tekintettel a helyi gazdaság megerősítésére, valamint a természeti és kulturális öröksége 

megóvására. Ugyancsak fontos a régión belüli és kívüli kapcsolatok építése, továbbá a régió 

vállalkozóinak támogatása-népszerűsítése. A Nyitra Megyei Önkormányzat az elmúlt 20 évben 

a kisebb terveik megvalósítását támogatta, a szlovák kormány pedig nagyobb összegekkel 

támogatta az ún. nagy LEADER-program fontos projektjeit. 
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https://maszol.ro/belfold/Egy-eve-vontak-vissza-a-marosvasarhelyi-katolikus-gimnazium-mukodesi-engedelyet
https://maszol.ro/belfold/Egy-eve-vontak-vissza-a-marosvasarhelyi-katolikus-gimnazium-mukodesi-engedelyet
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Eldőlt, mikor lesznek ismertek az MKP platform képviselőjelöltjei 
2023. május 4. – ma7.sk  

Az MKP platform járási szervezetei a napokban hoznak döntést, kit, kiket jelölnek a párt 

parlamenti listájára az adott régióból. A jelöltállítás kapcsán a járások arról is döntenek, 

támogatják-e a Szövetség kibővítését. A platform végleges jelöltlistájáról az MKP Országos 

Tanácsa határoz. Elhúzódó, a Szövetségen belül éles vitákat kiváltó tárgyalások után eldöntött 

tényként kezelhető, hogy Gyimesi György parlamenti képviselő az MKP platform jelöltjeként, 

a lista 150. helyén indul a szeptember 30-i előrehozott választásokon. Gyimesi György a 

Szövetség listáján való indulását szerdán a szlovák közszolgálati rádió esti műsorában maga is 

megerősítette. Az MKP platform a Szövetségen belüli megegyezés értelmében 75 helyet tölthet 

be a párt jelöltlistáján. A jelöltekről, alulról építkező párt lévén, az egyes régiókban születik 

meg a döntés, ahogy a járási konferenciáknak kell állást foglalniuk arról is, az MKP platform 

januári taksonyi konferenciáján született döntéssel egyetértésben, támogatják-e pártonkívüli 

jelöltek felvételét a listára. 

 

Kitart és megtart a magyar alapiskola az elszlovákosodó Vágsellyén 
2023. május 4. – ma7.sk  

Sikeres beíratási kampányt könyvelhet el a vágsellyei Pázmány Péter Alapiskola. A jól teljesítő 

városi intézmény a környező falvakban is vonzóvá és elismertté vált. Pozitívan értékeli a a 

2023/2014-es tanévre való beíratást Hamar Mónika, a Vágsellyei Pázmány Péter Alapiskola és 

Óvoda igazgatója. A jó munka gyümölcse látszik beérni a helyi alapiskolában. Az intézményben 

folyó minőségi oktató-nevelő munka és vonzó szakköri tevékenységek egyre vonzóbbá teszik a 

járási város egyetlen magyar tannyelvű iskoláját a városban élő szórványmagyarság, de a 

környező településekben lakók számára is. A következő tanévre 18 gyereket írattak be a szülei 

a vágsellyei magyar iskolába. A ballagó kilencedikesek 13-an vannak, az igazgatónő pedig örül 

annak, hogy a jövő tanévben is tartani tudják a 170 feletti diáklétszámot. Hozzáteszi, sajnálatos 

azonban, hogy Vágsellye szinte már teljesen szlovák városnak számít, nagyon kevés a városban 

élő diákjuk, egyértelmű többségben vannak a környező falvakból származó gyerekek. 

 

Sólymos László OT-elnök: Ha Gyimesi ott lesz a Szövetség listáján, én nem leszek 

rajta! 
2023. május 4. – ma7.sk, felvidek.ma, bumm.sk, Új Szó  

Sólymos László, a Szövetség Országos Tanácsának elnöke a TASR érdeklődésére elmondta, 

nem indul a Szövetség listáján, ha azon Gyimesi György is helyet kap. Sólymos arra a hírre 

reagálva, hogy Gyimesi kaphatja a Szövetség-lista 150. helyét, leszögezte, ha ez tényleg 

megtörténik, akkor Gyimesi a lista második helyével is számolhat, mert én egy ilyen jelöltlistán 

biztosan nem leszek rajta. Mint ismert Sólymos a párt OT-elnökeként a lista második helyére 

tarthat igényt. Sólymos a Magyar Konzervatív Platform kapcsán a „szövetségesek átveréséről"  

beszélt, mert szerinte a platform eltitkolta, hogy Gyimesivel egyeztetnek, ahogy azt sem 

közölték, már meg is született a megegyezés. Erről csak kedden, a párt elnökségi ülésén 
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értesültek - állítja Sólymos.  Gyimesi helyzetbe hozása Sólymos szerint egy, az MK-platformon 

belül működő „szűk csoporthoz" köthető, akik nem tisztelik a konszenzusos megoldásokat és 

megegyezéseket. Mindez az OT-elnök álláspontja alapján a párt szakadásához vezethet. Az 

OĽaNO-ból néhány héttel ezelőtt távozó Gyimesi a tárgyalásokkal kapcsolatban még a hét 

elején leszögezte, nem köttetett semmiféle megegyezés közte és a Szövetség között, majd 

szerdán este a közmédiában már arról beszélt, megvan a megállapodás. 

 

A Szövetség pozsonyi járási Magyar Konzervatív Platformjának közleménye 
2023. május 4. – felvidek.ma  

Május 2-án Pozsonyban ülésezett a Magyar Konzervatív Platform (MKP) kibővített Pozsonyi 

Járási Elnöksége, amelyen a helyi szervezeteink elnökeivel egyetemben a következő 

határozatokat fogadta el: A Pozsonyi járás Magyar Konzervatív Platformjának (MKP) jelöltje a 

parlamenti jelöltlistájára egyhangú szavazással Brogyányi Mihály. Sajnálatosnak tartjuk, hogy 

a felvidéki magyarság soraiban még mindig léteznek olyan magyar nemzetiségű egyének, akik 

saját személyes érdekeiket előtérbe helyezve csak azon dolgoznak, hogy a felvidéki magyar 

közösségnek ne legyen a szlovák parlamentben érdekképviselete. Ez a szomorú valóság sajnos 

megmutatkozott már a tavaly őszi helyhatósági és megyei választásokon is, amikor másokkal 

szövetkezve, pártunk, a Szövetség jelöltjeivel szemben indultak a választások során. 

Meggyőződésünk, hogy az MKP Platform és a Szövetség mindent megtettek annak érdekében, 

hogy létrejöjjön az egységes magyar választási jelöltlista. Ezen a közös választási listán helye 

van mindenkinek, aki a felvidéki magyarság megmaradásáért és régióink fejlesztéséért tenni 

akar és tenni képes. A Pozsonyi járás Magyar Konzervatív Platformja megerősítette azt a 

március 20-án hozott döntését, amelyben egyértelműen kinyilvánította, hogy Gyimesi 

Györgynek ott a helye a Szövetség választási jelöltlistáján. 

 

Grendel Lajos nevét viseli a Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeumának olvasóterme 
2023. május 4. – felvidek.ma  

Tavaly júliusban ünnepelte fennállásának 20. évfordulóját a Szlovák Nemzeti Múzeum (SNM) 

– Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma. Az első állandó kiállítás Hagyományok és értékek – 

Magyarok Szlovákiában címmel 2003. május 23-án nyílt meg. 2019-ben modernizálták és 

megnyitották a kiállítás néprajzi részét. A múzeum célja a szlovákiai magyar kultúra történetét 

és fejlődését dokumentáló gyűjtemények létrehozása, megőrzése, tudományos és szakmai 

feldolgozása és hozzáférhetővé tétele. A múzeum gyűjteménye 20 év alatt 1800 darabbal 

gyarapodott, és több mint 3500 kulturális értéket képviselő tárgyból áll. „2022 végén hat, fából 

készült székből és egy sarokpolcból álló garnitúra került a múzeum birtokába. Ezek a népi 

búrok a legfontosabb kulturális értéket képviselő kiállítási tárgyak közé tartoznak, amelyek az 

elmúlt években kerültek a múzeumunkba” – mondta a TASR hírügynökségnek Jarábik 

Gabriella, a Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeumának igazgatója. 
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Legalább nyolc halottja és tizenhárom sebesültje van egy szerbiai lövöldözésnek 
2023. május 5. – MTI, Index.hu, Telex.hu, Hvg.hu, 444.hu, PannonRTV, Magyarszo.rs, 

Vajma.info 

Nyolcan meghaltak, további tizenhárman pedig megsebesültek, amikor egy férfi gépkarabéllyal 

rálőtt az emberekre a Belgrád melletti Mladenovacon és környékén csütörtök késő este - 

közölte a szerbiai közszolgálati televízió (RTS). Bratislav Gasic szerb belügyminiszter 

terrorcselekménynek minősítette az esetet. Az elkövető ellen elfogatóparancsot adtak ki, a 

rendőrség lezárta a területet, ahol a 21 éves férfi feltételezhetően rejtőzködik. A rendőrség 

egyelőre nem közölt részleteket az esetről, de a belügyminisztérium Forgószél néven indított 

akciót a férfi felkutatására. Az akcióban a belügyminisztérium több mint hatszáz tagja, köztük 

a különleges egység és a csendőrség alakulatai is részt vesznek. Az RTS helyszíni beszámolója 

szerint a férfi egy autóból adta le a lövéseket az iskolaudvarban összegyűlt fiatalokra azt 

követően, hogy korábban vitába keveredett velük, majd továbbhajtott, és két környékbeli 

faluban is véletlenszerűen lőtt rá a járókelőkre. 

 

A belgrádi tragédia áldozataira emlékeznek pénteken Szabadkán 
2023. május 4. – Vajma.info 

A szabadkai Szülők Városi Tanácsa péntek estére megemlékezésre hív mindenkit, hogy a 

főtéren közösen emlékezzenek meg a szerdai, belgrádi tragédia áldozatairól. A néma 

megemlékezés 19 órakor kezdődik. Az egy perc néma hallgatás a leghangosabb üzenet lesz, 

hogy kinyilvánítsuk, nem akarjuk, hogy ilyesmi bármikor újra megtörténjen, üzenik a 

szervezők. Remélik, lesz annyi erő a szabadkaiakban, hogy megmutassák, a gyermekeik 

érdekében össze tudnak fogni, nyilatkozta Aleksandar Aničić, a tanács elnöke a Subotica.com 

portálnak. 

 

A zentaiak is lerótták kegyeletüket a vračari tragédia áldozatai előtt 
2023. május 5. – Vajma.info 

Csütörtök este a zentai városháza kupolái alatt a zentaiak is gyertyagyújtással, virágokkal 

rótták le kegyeletüket a belgrádi iskolában történt tragédia áldozatai előtt. A megemlékezésen 

számos zentai polgár mellett jelen voltak a zentai önkormányzat, a közigazgatás és a községi 

képviselő-testület tagjai is. Annak ellenére, hogy a háromnapos nemzeti gyász akkor még nem 

kezdődött, a legtöbb zentai szórakozóhely csendbe borult. A szórakozóhelyek elhalasztották a 

hétvégére beharangozott eseményeiket. Nem hivatalos információnk szerint a hónap első 

vasárnapján megrendezésre kerülő vásár meg lesz tartva azzal, hogy a kocsmasátrakba nem 

lehet majd zene. 

 

Szabadka: Nagyobb szerep a nemzeti tanácsoknak intézmények irányításában 
2023. május 4. – Vajma.info 

Szabadka Város Képviselő-testülete tíz önkormányzati alapítású intézmény alapító okiratát 

módosította csütörtöki ülésén. Ezzel lehetővé válik, hogy a nemzeti tanácsok külön-külön 

delegáljanak tagokat ezek igazgatóbizottságaiba. Előzetes sajtótájékoztatóján ezzel 
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kapcsolatban dr. Pásztor Bálint, a szabadkai város képviselő-testület elnöke elmondta, hogy az 

elmúlt hetekben és hónapokban gyakran volt szó a művelődési törvény és a nemzeti 

kisebbségek nemzeti tanácsairól szóló törvény közötti ellentétről. - Ennek kapcsán felmerült, 

hogy vajon minden nemzeti tanács jogosult-e az egyes kulturális intézmények 

igazgatóbizottságába tagot delegálni, vagy azt közösen tehetik meg a nemzeti tanácsok, 

amelyek egy-egy kulturális intézményt kiemelt jelentőségűvé nyilvánítottak. 

             
ORFK: tízezernél többen érkeztek Ukrajnából csütörtökön 
2023. május 5. – MTI, hirado.hu, karpatalja.ma 

Az ukrán-magyar határszakaszon 5684-en léptek be Magyarországra csütörtökön, a román-

magyar határszakaszon belépők közül pedig 4812-en nyilatkoztak úgy, hogy Ukrajnából 

érkeztek - tájékoztatta az Országos Rendőr-főkapitányság (ORFK) pénteken az MTI-t. A 

beléptetettek közül a rendőrség ötvenkilenc embernek állított ki ideiglenes tartózkodásra 

jogosító igazolást, amely harminc napig érvényes - írták. Nekik ez idő alatt kell felkeresniük az 

Országos Idegenrendészeti Főigazgatóság tartózkodási helyük szerint illetékes hivatalát a 

végleges okmányok beszerzéséért. Vonattal heten, köztük öt gyermek érkezett Budapestre az 

ukrajnai háború elől menekülve - tudatta az ORFK. 

 

Oktatás a háború idején 
2023. május 4. – karpatalja.ma 

A háború jelentősen rányomta bélyegét az oktatásra. Az oktatási intézményeknek, a 

tanároknak és diákoknak egyaránt alkalmazkodniuk kellett az új helyzethez. Az Oktatási és 

Kulturális Minisztérium Állami Oktatási Minőségügyi Szolgálatának felmérése szerint az 

elmúlt egy évben több intézmény is áttért jelenléti oktatásról távoktatásra, emellett a tanulást 

nehezítették a légiriadók, az áramszünetek. Ezek pedig mind nagy hatással voltak a tanulók 

tudásszintjére. A szülők túlnyomó többsége úgy véli, hogy gyermekeik tanulmányi 

teljesítménye romlott az elmúlt évben. A kimutatás szerint a falvakban tanuló diákok 

teljesítménye nagyobb mértékben romlott, mint a városi iskola tanulóinak. 

 

Környezettudatos nevelés a kőrösmezői magyar osztályokban 
2023. május 4. – karpataljalap.net, karpat.in.ua 

Az elmúlt években a legtöbb oktatási intézmény nagy hangsúlyt fektet Kárpátalján a 

környezettudatos nevelésre és az élményalapú oktatásra, így van ez Kőrösmezőn is, ahol a helyi 

negyedikes diákok szabadtéri tanórákon ismerkedhetnek meg a környezetükkel, Keszler Mária 

tanárnő segítségével. A felső-tisza-vidéki település iskolájában jelenleg gimnáziumi szinten, 

biztosítva a van a magyar tannyelvű oktatás, viszont a háború miatti elvándorlás érintette a 

legtávolabbi szórvány magyar települést is. A közelmúltban az iskola olyan eszközöket kapott, 

melyekkel a diákok maguk is tanulmányozhatják a mezőkön, erdőkben befogott rovarokat, 

például professzionális messzelátókat, amelyekkel a madarakat is megfigyelhetik. A 
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rovarobszervatóriumok használatához a gyerekek ügyessége is elengedhetetlen. Maxim ügyes 

volt és több élőlényt is be tudott fogni. A fiatalok gyakran kimennek a Tiszára is, hogy tanáraik 

segítségével megtisztítsák a part azon szakaszát, amit korábban jelképesen örökbe fogadtak.  

 

A Felső-Tisza-vidékre látogatott a Máltai Szeretetszolgálat csapata 
2023. május 4. – karpat.in.ua 

A TV21 Ungvár gyakran ad hírt arról, hogy egy-egy szervezet mily módon segíti azon 

önkormányzatok munkáját, ahol jelenleg is nagy számban tartózkodnak belső menekültek. 

Kevesebb szó esik viszont azon Felső-Tisza-vidéki településekről, melyeknek saját méretükhöz 

képest sok ideiglenes áttelepültről kellet gondoskodniuk. Ilyen Rahó, Visk, vagy éppen 

Kőrösmező. Utóbbinál volt olyan időszak, amikor 7 ezer személy ellátását kellett, hogy 

biztosítsák, miközben a település összlakossága békeidőben sem érte el a 8 ezer főt. Jelenleg 

körülbelül 2300 ideiglenesen áttelepült személy tartózkodik a kistérségben, akik számára a 

Beregszászi Járási Máltai Szeretetszolgálat az elmúlt napon adott át egy nagyobb 

segélyszállítmányt. A Máltai szeretetszolgálat második alkalommal vitt most segélyt a 

hegyvidéki kistérségnek. A helyszínen ezekből egységcsomagokat készítenek, valamint étkezést 

biztosítanak a menekültszállókon. A Máltai szeretetszolgálat beregszászi központi raktárából 

napi szinten indulnak kisebb- nagyobb szállítmányok, nemcsak Kárpátalja, de egész Ukrajna 

különböző pontjaira. 

 

A Magyar Fotóművészek Világszövetségének tárlata az ungvári várban 
2023. május 4. – karpat.in.ua 

A nehéz idők ellenére a kárpátaljai fotósok alkotómunkája a háborús körülmények között is 

folytatódik. Örömteli, hogy az ukrán művészeket aktívan támogatják külföldi kollégáik. A 

Magyar Fotóművészek Világszövetsége az ukrán néppel való szolidaritása jeléül, fotókiállítást 

szervezett az ungvári várban. A projekt, a Kárpátok régiójának, ezen belül Ungvár és Budapest 

fotóművészeti egyesületei részvételével valósult meg – mondta Volodimir Nyorba, a kiállítás 

kezdeményezője, a Kárpátaljai Fotóművészek Szövetségének elnöke. A Magyar Fotóművészek 

Világszövetségének közel kétszáz tagja van. A Kárpát-medence országain kívül 

Franciaországból, az Egyesült Államokból és más országokból is sok tagja van a szövetségnek. 

Az Ungváron megrendezett mostani tárlaton 44 fotót mutatnak be, melyekkel Petőfi Sándor 

emléke előtt tisztelegnek.  

 

Kárpátaljai rövidfilm a magyar segítségnyújtásról 
2023. május 4. – Karpat.in.ua 

A HÍD – ez a címe az MTVA kárpátaljai tudósítói csapata és a TV21 Ungvár munkatársai által 

közösen készített rövidfilmnek, mely az elmúlt egy év háborús nehézségeiről, a menekültek 

kárpátaljai befogadásáról és ellátásáról szól, illetve bemutatja azt is, hogy Magyarország mily 

módon segít Ukrajna belső területein. A stábok Kijevtől Ungvárig jelen voltak a háború kitörése 

utáni legnagyobb krízisben, és számos alkalommal készítettek interjúkat olyan menekültekkel, 

akiket kárpátaljai magyarok fogadtak be. Ukrajnában az elmúlt időszakban számos 
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sajtóorgánum és közösségi oldal volt elfoglalva a háború közepette is azzal, hogy lejárassa és a 

többségi társadalom előtt befeketítse a kárpátaljai magyarokat és Magyarországot egyaránt. 

Hadiállapot idején az ilyen hangulatkeltés rendkívül veszélyes. Ezért is hiánypótló ez az 

alkotás, mely bemutatja a kárpátaljaiak és a magyar kormány segítségnyújtását.  

 

Nagyon fontos a nagycsaládosok munkája Kárpátalján 
2023. május 4. – Karpat.in.ua 

A történelmi egyházak képviselőinek közös áhítatával és áldáskérésével, valamint a vezetők 

beszámolójával kezdődött a Kárpátaljai Magyar Nagycsaládosok Egyesülete helyi 

összekötőinek idei első találkozója Munkácson. A rendezvényen elhangzott, hogy a háborús 

helyzet ellenére sikerült szinte minden programot megvalósítani. Ezek célja, hogy a 

tagcsaládok, a házaspárok és a gyermekek is minél több minőségi időt tölthessenek együtt. A 

nagycsaládos egyesület életében fontos szerepet játszanak az összekötő családok, akik helyben 

segítenek a tagcsaládoknak a különféle programokra és rendezvényekre való jelentkezésben. A 

rendezvényen értékelték a már megvalósult programokat és megismerkedtek a következő 

negyedév során esedékes lehetőségekkel. Míg a szülők a programokról és az összekötő 

családokra váró feladatokról beszéltek, addig a gyerekek különféle kézműves foglalkozásokon 

és élménypedagógiai játékban vehettek részt. Ami pedig szervezet jövő negyedévi programjait 

illeti: ezek továbbra is a közösségépítésre és a tagcsaládok támogatására irányulnak majd. 

 

Vasárnap szavazunk! – Négy évre választjuk meg kisebbségi önkormányzatainkat 

– Szavazatunkkal támogassuk a magyar egységet! 
2023. május 4. – Kepesujsag.com 

Vasárnap választjuk meg kisebbségi önkormányzatainkat. Hatodik alkalommal lesz erre 

lehetőségünk a nemzeti kisebbségi alkotmányerejű törvény 2002-es  elfogadása óta. Az előző 

négy év semmiképpen sem nevezhető normális mandátumnak, hiszen a Covid-világjárvány és 

a világméretű recesszió egyrészt megnehezítette az érdekképviseleti munkát, másrészt viszont 

jelentős mértékben háttérbe szorította a nemzeti kisebbségek ügyét. Ezért a következő 

mandátum/ciklus, amely a vasárnapi szavazással kezdődik, különösen fontosnak tűnik. Ezért 

vasárnap szavazásra fel! – szavazatával döntsön, ki vezesse a magyar önkormányzatokat, és kik 

legyenek a magyar képviselők.  
 

Erdélyben képviselték magyarságunkat a kórógyiak 
2023. május 4. – Kepesujsag.com 

A hétvégén Erdélybe látogattak a Kórógy Hagyományőrző Egyesület tagjai: az Európa a 

polgárokért rendezvényen kézimunkaszakkörük munkáit állították ki, de standjukon 

bemutatták szélesebb közösségünk gasztronómiáját is. A Székelyudvarhelyhez közeli Oklánd 

községben az Európai Uniót népszerűsítő rendezvényt szerveztek a hétvégén az Európa a 

polgárokért program keretében, melyre mintegy tíz sport- és kultúregyesületet hívtak meg 
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Magyarországról és az utódállamokból is. A rendezvény célja a kapcsolatápolás, illetve hogy a 

résztvevők bemutassák egymásnak tevékenységüket, megismertessék egymással a különböző 

régiók kultúráját, hagyományait. – A Kórógy Hagyományőrző Egyesület másodszor utazott 

oda, a kapcsolat az oklándiakkal már korábban is megvolt, de találkoztunk a 

nagykarácsonyiakkal is, akikkel szintén régebb óta ismerjük egymást. 

 

Közgyűlést tartott a szentlászlói honvédők egyesülete 
2023. május 4. – Kepesujsag.com 

Hétvégén tartotta közgyűlését a szentlászlói honvédők egyesülete, melyen többek között 

elhangzott, hamarosan elkezdik építeni a faluközpontban a szentlászlói honvédők múzeumát. 

A közgyűlésen Kocsis László, az egyesület elnöke tartott beszámolót az elmúlt év eseményeiről. 

Elmondta, tevékenységük elsősorban a honvédő háborús megemlékezéseken való 

részvételekben merül ki. Tavaly is számos helyen képviselték a szentlászlói honvédőket a 

környező településektől kezdve Kaproncáig (Koprivnica). Az egyesület elsősorban az 

Ernestinovói járás támogatásából tartja fenn magát, a költségek fedezéséhez hozzájárul a 

jelképes tagsági díj is.  A közgyűlésen a falu civil szervezeteinek képviselői mellett részt vett 

Jankovics Róbert parlamenti képviselőnk is, aki beszámolt arról, hamarosan megkezdődik a 

szentlászlói honvédők múzeumának az építése a falu központjában, ahol egy régi épületet 

vásároltak, amelyet az építkezési engedélyek megszerzése után lebontanak, s a helyére épül 

majd a múzeum. 

 

Találkozások – Tűz és víz címmel nyílt kiállítás Eszéken 
2023. május 4. – Kepesujsag.com 

A Fiume Barátai Egyesület szervezésében az eszéki magyar iskolaközpontban nyitották meg N. 

Pintér Mária pécsi textiltervező és kárpitművész kiállítását, amelyet a tűz és a víz ihletett. 

A Fiume Barátai Egyesület 2016-ban Pécsett alakult meg azzal a céllal, hogy megőrizzék Fiume 

és a tengermellék magyar történelmi örökségét, illetve minél szorosabb kapcsolatot 

szeretnének Magyarország és Horvátország között fenntartani. Kulturális rendezvényeket is 

szerveznek, ennek egyik eleme N. Pintér Mária textiltervező-kárpitművész a Tűz és víz – 

találkozások című kiállítása. Nikolauszné Pintér Mária a pécsi művészeti szakközépiskolában 

tanított 36 éven keresztül. Egy rajz-földrajz szakos tanári diploma után elvégezte Budapesten 

az Iparművészeti Egyetemet textil szakon, ami egyben vizuális nevelés és környezetkultúra 

szakot is jelentett. 

 

„El kell engednünk egyes projekteket, hogy a többit befejezhessük” 
2023. május 4. – Nepujsag.net 

Átlépve a 100 napos „türelmi időt”, Orban Dušannal, a Muravidéki Magyar Önkormányzati 

Nemzeti Közösség (MMÖNK) Tanácsának év elején kinevezett elnökével beszélgettünk a 

muravidéki csúcsszervezet, a muravidéki magyarság helyzetéről, kilátásairól. Az előző 
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mandátumban alelnöki posztot viselő nemzetiségi politikussal a folyó projekteket, aktuális 

politikai kérdéseket is érintettük. – Elnök úr, most már bőven volt ideje áttekinteni a 

csúcsszervezet helyzetét, az anyagi és a káder-, illetve az egyéb általános kérdéseket. Milyennek 

látja az MMÖNK helyzetét jelenleg. – Igen, már bőven átléptük az úgynevezett türelmi időt, 

amelyet általában a politikai ellenfelek, illetve a sajtó szokott egy politikusnak biztosítani, hogy 

felmérje a helyzetet, terveket készítsen, válaszokat keressen a felmerülő kérdésekre. Az 

MMÖNK esetében – ahogy a tanácselnöki tisztségből minden aspektusból megismerhettem – 

már megtettem az első változtatásokat „házon belül”, értve itt elsősorban a szervezet szerkezeti 

felépítését. Ebből kifolyólag a szakemberállomány szempontjából is módosításokat hoztunk. 

 

Díszben a májusfa 
2023. május 4. – Nepujsag.net 

A Muravidéken szinte nincs település, ahol ne a magasban díszelgő májusfa üdvözölné a 

májust. A régi hagyomány – májusfadíszítés és -állítás, örömtűzgyújtás, ünneplés – élénkebb, 

mint valaha is volt. Goricskón pedig hagyománnyá vált, hogy a szomszédos települések a 

szlovén–magyar határvonalra állítanak májusfát, ezzel is jelképezve barátságukat, a jó 

kapcsolatot és a határok leomlásával a szabad átjárást. Fotónkon a hodosi gyerekek díszítik a 

Hodos és Bajánsenye határán álló májusfát. A barátság és a szabad átjárás jelképei A goricskói 

határmenti falvakban mára hagyománnyá vált az a szokás, hogy április 30-án a szomszédos 

települések az országhatárra májusfát állítanak. Ezzel az egykori népszokás – miszerint a 

lányos házakhoz a legények éjszaka titokban májusfát állítottak – új formámban kelt életre. 

Három goricskói helyszínen mi is belekóstoltunk az események hangulatába. 

 

A színjátszás az életem 
2023. május 4. – Nepujsag.net 

Gerič Špacapan Miša neve nem ismeretlen a lendvaiak körében. Különösen a fiatal, 

kisgyermekes családok ismerik, hiszen már több mint húsz éve gyermekszínházzal foglalkozik. 

A kultúra terén elért eredményeire Lendva Község is felfigyelt, 2022-ben polgármesteri 

elismerésben részesítették. Az egyetem befejezése óta a Tengermelléken él férjével és két 

gyermekével, de mindig szívesen jön haza Lendvára. Életútjáról és a színház iránti 

elkötelezettségéről a legutóbbi lendvai előadása után beszélgettünk. – Ma a „Mineštron kuha 

bon-bonton” című előadással jöttem Lendvára. El kell mondanom, ősbemutatóról van szó: 

valahogy fontosnak tartottam, hogy a lendvai közönség legyen a „próbaközönségem”, amely 

alapján eldöntöm a darab további sorsát – mondta Miša, aki színész, énekes, 

gyermekkönyvszerző, forgatókönyvíró, rendező, műsorvezető és színházi művészeti vezető egy 

személyben. De hogyan is kezdődött a színházhoz vonzódása?                   

 

Több támogatás az óvoda új árához 
2023. május 4. – Nepujsag.net 

Dobronak Község Tanácsának legutóbbi ülésén elfogadták az ivóvízellátás, a hulladékgyűjtés 

és az óvoda új áráról szóló javaslatokat, valamint a 600 ezer euró összegű költségvetés-
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módosítást is. A Lendvai Öko-park Kft. részéről Kreslin Aleksandra és Gönc Jure mutatta be 

az ivóvízellátásról szóló új árjavaslatot. 2022-ben a községben a vízfelhasználás 78.600 

köbmétert tett ki, ami kevesebb a szolgáltató által betervezett fogyasztásnál, de a 2021-es évhez 

viszonyítva mintegy kilenc százalékos növekedést jelentett. A víz ára 10,45 százalékkal 

emelkedik és köbméterenként 0,62 eurót tesz ki. Növekedik a kommunális szennyvíz elvezetési 

és tisztítási díja is. Az Öko-park idén a csatlakoztatók karbantartására 34.000 eurót fordít, 

ebben szerepel 400 vízmérő lecserélése is. Az idei évre vonatkozó hulladékszállítási 

elaborátumot a Muraszombati Saubermacher hulladékgyűjtő vállalat igazgatója, Dervarič 

Drago ismertette, hangsúlyozva, hogy az elmúlt évben a községben a vegyes hulladék 

mennyisége 20 százalékkal csökkent, a szelektált és a biohulladék mennyisége viszont több 

mint kétszeresére nőtt. 

 
Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2023. május 4. – Kossuth Rádió 

 

Szerbiában a múlt héten közzétették a tavalyi népszámlálás nemzetiségi adatait. Az országban 

élő magyarok lélekszáma az utolsó népszámlálás óta több mint egynegyedével, 70  ezerrel 

csökkent. Hogy az ellenzék egyből vádaskodik, felelősökért kiált, … ez nem annyira meglepő, 

mind az, hogy a Vajdasági Magyar Szövetség elnöksége szerda esti ülésén állást foglalt ezzel 

kapcsolatban, és Közleményt adott ki.   

 

A kisebbségi politikus, a közösségéért tenni akaró, többlet terhet magára vállaló ember gyakran 

kerül abba a helyzetbe, hogy mindenért, így például a népszámlálási adatok nem megfelelő 

alakulásáért is őt okolják. Mint hogyha kiveszett volna a térségben az építő jellegű ellenzéki 

politizálás műfaja. Mint hogyha az ellenzék nem keresné a közös nevezőt, a lehető legjobb 

megoldást a közössége számár. Mintha csak a lejáratás lenne az egyetlen célja... – ezt már 

Hajnal Jenő mondja, aki nyolc éven át vezette a szerbiai magyarok kisebbségi önkormányzatát, 

a Magyar Nemzeti Tanácsot.  

 

A Kárpátalján menedéket kereső és találó belső-ukrajnai menekültek egy része hónapok óta 

magyar nyelvtanfolyamra jár. Mint mondják: nem tudják meddig húzódik el a háború, egy EU-

s nyelv elsajátítása pedig csak a hasznukra lehet.  

 

A Magyar Vidéki Múzeumok Szövetsége Marosvásárhelyen, a Kultúrpalotában tartja idei első 

közgyűlését. A több mint 120 taggal rendelkező és mintegy 30 Kárpát-medencei intézményt 

tömörítő múzeumi szövetség első alkalommal rendezi meg külhoni helyszínen szakmai 
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tanácskozását. A tegnapi ünnepi nyitórendezvényen köszöntő beszédet mondott Csák János, a 

magyar kormány kultúráért és innovációért felelős minisztere is.  

 

A Felvidéken mindenkinek van legalább egy Grendel-története. Pozsony utcáin, terein, a 

magyar tanszéken, a kocsmában üres maradt a helye. Idén 75 éves lenne a szlovákiai magyar 

író, s ebből az alkalomból három intézmény, a Szlovákiai Magyar írók Társasága, a Vámbéry  

Társulás és a Liszt Intézet emlékestet tartott Pozsonyban.  

 

Egy Temesvár környéki magyar gazdálkodó és Brazíliában élő dédunokájának történetéről szól 

az egyik film, a három közül, amellyel Keresztes Péter video-újságíró, a Temesvári Televízió 

magyar adásának szerkesztője, elnyerte az Európai Regionális Televíziók (CIRCOM) egyik 

kategóriadíját. 


